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فرهنگی

فرهنگ

 تأ کید وزیر فرهنگ
و ارشاد اسلامی برای بررسی 

مجدد برخی اسناد هنری

شـــورای هنـــر بـــه ریاســـت ســـید 
عباس صالحـــی، وزیـــر فرهنگ و 
ارشـــاد اســـامی تشـــکیل جلسه 
داد. ســـید عبـــاس صالحـــی در 
این جلســـه بـــا تشـــکر از حضور و 
توضیحـــات هیـــأت مدیـــره خانه 
ســـینما اظهـــار کـــرد، قرار شـــده 
برخـــی از اســـناد از جملـــه ســـند 
ســـینما بـــا اســـتفاده از نظـــرات 
صنـــوف و نخبگان هر حـــوزه مورد 

بررســـی مجـــدد قـــرار گیرد.
صالحی در مـــورد ســـوءتفاهمات 
موجـــود دربـــاره برخی ســـندهای 
 : د ا د توضیـــح  ه  شـــد ویـــن  تد
گفت وگوهـــای بیشـــتر باعث رفع 
می شـــود.  ســـوءتفاهم ها  ایـــن 
اصولاً همـــه ما باید توجه داشـــته 
باشـــیم مقدار زیادی از مشـــکات 
اجتماعی از این بابت اســـت که با 

یکدیگـــر ســـخن نگفته ایم.
وزیر فرهنگ و ارشـــاد اســـامی با 
بیان اینکه تبـــادل نظرات موجب 
 ایجـــاد نقاط اشـــتراک می شـــود، 
افزود: دغدغه  های مشـــترک مان 
کـــم نیســـت و می تواند به مســـیر 
آینده کشـــور به طور عام و ســـینما 

به طـــور خاص کمـــک کند.
صالحی درباره اســـناد بالادســـتی 
فرهنگـــی و تضمین  هـــای اجرایی 
آن تصریـــح کـــرد: دربـــاره برخـــی 
ســـندها با دبیـــر محترم شـــورای 
عالی انقـــاب فرهنگـــی صحبت 
کـــردم و مقرر شـــد برخی اســـناد 
مجدداً در شـــورای هنر بررســـی تا 
نظر حداکثری اعضـــا و ذی نفعان 
تأمیـــن شـــود . وزیـــر فرهنـــگ و 
ارشـــاد اسامی خاطرنشـــان کرد: 
معتقـــدم ممکـــن اســـت برخـــی 
از ســـوءتفاهم های پیـــش آمـــده 
درباره اســـناد به دلیل عدم انتقال 
مناســـب محتـــوای آنها باشـــد که 
می تـــوان با ســـخن گفتـــن درباره 

موضوعات بـــه وفاق رســـید.
وی در ادامـــه گفـــت: بایـــد بـــه 
سینمای اندیشه ورز توجه بیشتری 
داشـــته باشـــیم و اگر دلایلی وجود 
و  کـــه ســـینمای فرهنگـــی  دارد 
اجتماعـــی، کـــودک و نوجـــوان 
و... تضعیف شـــده، بـــا همفکری 
یکدیگـــر بـــه حـــل آن بپردازیـــم.

 

»دنیای موازی« در گالری ملت

اولین نمایشـــگاه عکـــس انفرادی 
پریســـا جلیلی بـــا عنـــوان »دنیای 
در  آذرمـــاه   ۲ جمعـــه  مـــوازی« 
پردیـــس ســـینما گالـــری ملـــت 
افتتـــاح می شـــود. پریســـا جلیلی 
نمایشـــگاهش  اســـتیتمنت  در 
نوشـــته اســـت: در این نمایشگاه، 
هر عکـــس یک داســـتان جدید را 
برای مـــا باز می کند. هـــر تصویری 
کـــه جلیلـــی ثبـــت کـــرده، مانند 
پنجره ای اســـت کـــه مخاطب را به 
دنیـــای موازی افکار و احساســـات 
هدایت می کنـــد. ایـــن تصاویر نه 
تنهـــا زیبایی های دنیای مـــوازی را 
نشـــان می دهند بلکه ما را به فکر 
واقعیت های عمیق تر می اندازند.  

 از »ایهام و ابهام«
رونمایی خواهد شد

بـــا  ابهـــام«  و  »ایهـــام  رویـــداد 
رونمایی از کتابـــی درباره زندگی 
عبدی اســـبقی و نمایـــش آثاری 
از ایـــن هنرمنـــد، روز جمعـــه ۲ 
آذرماه در گالری آرتیبیشن برگزار 

می شـــود.
ایـــن نمایشـــگاه بـــا ارائـــه آثاری 
متأخر از عبدی اسبقی و برگزاری 
رونمایی و جشـــن امضای کتابی 
دربـــاره زندگی و آثـــار او به تألیف 

حســـین گنجی، همراه اســـت.

نـــدا ســـیجانی/ نوزدهمین جشـــنواره بین المللی 
تئاتـــر مقاومت در حالی این دوره آغاز می شـــود که 
به گفته دبیر آن قرار اســـت »تئاتر دفاع مقدس به 
دوران اوج خود بازگردد.« جشـــنواره ای که دو دهه 
از فعالیت هـــای آن می گـــذرد و طـــی این ســـال ها 

فراز و فرود های بســـیاری را تجربه کرده اســـت.
محمـــد کاظم تبـــار، دبیـــر نوزدهمیـــن جشـــنواره 
بین المللـــی تئاتر مقاومت در نشســـت رســـانه ای 
ایـــن رویـــداد هنری کـــه روز گذشـــته )سه شـــنبه 
۲9آبـــان( در تـــالار مشـــاهیر مجموعه تئاترشـــهر 
برگزار شـــد، به تغییراتـــی که در ایـــن دوره صورت 
گرفته اشـــاره کـــرد و گفـــت: در بخـــش صحنه ای 
این جشـــنواره ۴۲9 اثر ارسال شـــد که در این بین 
۷۲ اثرحائز شـــرایط حضور در جشـــنواره شـــدند و 
بـــا توجه به محورهـــای موضوعی اعامـــی ۱9اثر در 
بخـــش رقابتی حضور دارنـــد. همچنین ۸ نمایش 
که حائز شـــرایط حضور در بخش رقابت نبودند به 
عنوان میهمـــان در این بخش اجرای عموم دارند.
او در ادامـــه بـــه بخش ســـردار آســـمانی اشـــاره و 
بیان کـــرد: در بخش سردارآســـمانی کـــه از تاریخ 
۱۷ تـــا ۲۲دی برگزارخواهـــد شـــد، ۳۱9 طـــرح و 
ایده بـــه دبیرخانه رســـید و با توجه بـــه محورهای 
موضوعی ۵۸ طرح به دبیرخانه ارســـال شـــد. لازم 
به ذکراســـت انتخاب تمامی این آثار حائز شرایط، 
مطابـــق فراخـــوان پیـــش رفته اســـت. همچنین 
۴۵ اثـــر در۵۵ نوبـــت در تاریخ ۱۵ آبـــان به نمایش 
درآمدنـــد و بیـــش از ۲۰ شهرســـتان کشـــور درگیر 

بخش روایت آســـمانی شـــدند.
دبیـــر این رویـــداد ادامـــه داد: در بخش مســـابقه 
نمایشنامه نویسی تاش داشتیم یکی از معضات 
تئاتر مقاومت را حل کنیـــم، از این رو این بخش را 
به دو بخـــش موضوعی تغییر دادیم و دو زیربخش 
اقتبـــاس و پرتـــره و کودک و نوجوان بـــه آن افزوده 
شـــد که در بخش اقتباس حـــدود ۲۰۰ کتاب برای 
نمایشنامه نویســـی بـــه هنرمنـــدان معرفی شـــده 
اســـت. همچنیـــن با توجه بـــه محدود بـــودن آثار 
در بخـــش کودک و نوجـــوان در حـــال تقویت این 

بخش هســـتیم تـــا در ادامه بتواند بـــه عنوان یک 
بخـــش مجزا در نظر گرفته شـــود.

کاظم تبار در ادامه این نشســـت به بخش سمینار 
علمی و پژوهشـــی اشـــاره کرد و گفـــت: در بخش 
ســـمینار علمی پژوهشـــی ۴۰ مقاله ارســـال شده 
است که ۱۶اثر تأیید شـــده و روند حضور در رقابت 
ایـــن بخش را طی می کنند. او با اشـــاره به اینکه در 
بخش سردار آســـمانی دو درگاه ورود در نظر گرفته 
شده اســـت، عنوان کرد: در بخش سردار آسمانی 
بـــه عنوان بخش خیابانـــی دو درگاه ورودی در نظر 
گرفته شـــده، یک درگاه مســـابقه تئاتر خیابانی که 
در فراخـــوان جشـــنواره هم به آن اشـــاره شـــده و 
بخش دیگـــر کارگاه هـــای خیابانی اســـت. نگاه ما 
به ایـــن کارگاه ها این اســـت که عزیـــزان حاضر در 
کارگاه در سایر جشـــنواره ها فعالیت قبلی نداشته 
باشـــند و در نهایت ۱۲نفر حائز شـــرایط حضور در 
کارگاه ها شدند. کارگاه اول در شهر اصفهان و کارگاه 
دوم در مازندران برگزار شده و کارگاه سوم تا قبل از 
شروع جشـــنواره در خوزستان برگزار خواهد شد.
کاظم تبار بـــه جایزه ویژه هنیه اشـــاره کرد و گفت: 
پس از شـــهادت شهید اســـماعیل هنیه برای این 
دوره جایزه ویژه هنیـــه را طراحی و اعام کردیم که 
منجر به تقویت فعالیت ها در زمینه قدس شـــد و 
جایزه ویژه شـــهید ســـلیمانی نیز با عنوان بخش 

سردار آســـمانی در جشنواره وجود دارد.

دبیـــر نوزدهمیـــن جشـــنواره بین المللـــی تئاتـــر 
مقاومـــت تأکید کـــرد: در ایـــن دوره همکاری های 
چشـــمگیری با ادوار تئاتر دفاع مقدس داشته ایم 
و تـــاش داریم این بخش را تقویـــت کرده و موانع 
آن را از بیـــن ببریـــم. هـــدف مـــا ایـــن اســـت که 
تئاتردفـــاع مقـــدس بـــه دوران اوج خـــود بازگردد 
و در ایـــن دوره قـــرار اســـت ۲۸ نمایـــش در ایـــن 
زمینـــه اجـــرای عموم داشـــته باشـــند کـــه اتفاق 
بزرگی اســـت. او درباره اقبال جوانان از جشنواره، 
بیان کـــرد: تا به امـــروز ۱۲۰۰ ثبت نـــام در ۴ بخش 
جشـــنواره وجود داشـــته که ســـهم جوانـــان قابل 
توجـــه بوده اســـت و از جوانان کاراولـــی تا جوانان 
شـــناخته شـــده عرصه تئاتـــر در ایـــن دوره حضور 
دارنـــد. بـــه گفته کاظم تبـــار بودجـــه ایـــن دوره از 
جشـــنواره ۵ میلیـــارد تومان اســـت، البتـــه مبلغ 
برآورد شـــده بیشـــتر از ایـــن عدد اســـت و با توجه 
به مشـــارکت ها جشـــنواره تا اینجا معضلی نسبت 
بـــه بودجـــه نداشـــته اســـت. نکتـــه دیگـــر اینکه 
ســـالن های حوزه هنـــری، تئاتر شـــهر و مولوی در 

تهران میزبـــان این جشـــنواره خواهنـــد بود.
این نشســـت با حضور محمد حبیبی، مدیرعامل 
انجمـــن تئاتـــر انقـــاب و دفـــاع مقـــدس، کریم 
خوش مرام، جانشـــین و معـــاون هماهنگ کننده 
بنیاد فرهنگـــی روایت فتـــح و شـــهرام احمدزاده 

مدیر بخش نمایشنامه نویســـی برگزارشـــد.

اجرای 28 نمایش روی صحنه تئاتر مقاومت
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نت های آشفته در هارمونی سینمای ایران
ح کرد ابوالحسن داوودی در گفت و گو با »ایران«مطر

 در ارزیابی  کلی تان از وضعیت 
امروز سینما، عمده ترین 
چالشی که به اعتقاد شما 

لازم است مدیران تازه سینما 
برای آن تدبیری عاجل کنند 

چیست؟
بحرانی کـــه این روزها در ســـینمای 
ایـــران تجربـــه می کنیم متفـــاوت از 
مشـــکاتی کـــه در کل کشـــور با آن 
مواجه هســـتیم، نیســـت. برهمین 
اســـاس هرگونه اقدامی برای تغییر 
بایـــد معطـــوف بـــه رفع اشـــکالات 
اساسی و بنیادین باشـــد. رفتارها و 
تصمیمات مقطعی طبعـــاً تأثیرگذار 
نیســـت، شـــاید در بازه زمانی کوتاه 
تغییراتـــی انـــدک ایجـــاد کنـــد امـــا 
تعادل از دســـت رفته را به سینمای 
ایران بازنمی گردانـــد. برهم خوردن 
»تعـــادل« به زعـــم مـــن اصلی ترین 
مشـــکل و معضـــل ســـینمای ایران 
اســـت. متأســـفانه مدیـــران قبلـــی 
کـــه بیشـــتر سیاســـی بودنـــد -چه 
در عرصـــه قـــدرت و چـــه در وزارت 
فرهنگ و ارشـــاد اســـامی - متوجه 
نبودنـــد که عنصـــر فرهنـــگ عنصر 
فرمایشـــی و دســـتوری نیســـت. به 
همیـــن ترتیـــب ســـینما هـــم کـــه 
بخشـــی از آن سرگرمی ســـازی و در 
ارتبـــاط مســـتقیم با مردم اســـت و 
بخشـــی دیگر آن با فرهنگ عمومی 
جامعه در ارتباط اســـت، نمی شـــود 
بـــه شـــکل دســـتوری و بـــر مبنـــای 
یک تفکر خـــاص هدایت کـــرد چرا 
که از ســـیر طبیعـــی خارج شـــده و 
محصـــولات خروجی هم بـــر همان 
اســـاس تنظیم می شـــود. حـــال هر 
چقدر هـــم بودجـــه و امکانـــات در 

اختیار بگذارند و با تنفس مصنوعی 
بـــر حیـــات آن بدمنـــد نتیجـــه اش 
همیـــن دو قطبی می شـــود که این 
روزها شـــاهدش هســـتیم. در واقع 
همـــان اتفاقـــی کـــه در جامعـــه در 
طول این چند ســـال شـــکل گرفته 
در عرصـــه ســـینما هـــم بـــه وجـــود 
آمـــده اســـت. یعنـــی همانگونه که 
سیاســـت مردان تعـــادل جامعـــه را 
به هـــم زدند و بخـــش پرتأثیـــری از 
ترکیب جمعیتـــی را که در دهه  های 
گذشـــته مرجـــع اتفاقـــات فرهنگی 
و اجتماعـــی بودنـــد، یعنـــی »طبقه 
متوسط« را از جامعه حذف کردند، 
بـــه همانگونه کـــه مدیـــران دولتی 
ســـینمای ایـــران هـــم ایـــن طبقـــه 
میانـــه را از ایـــن هنر-صنعت حذف 
کرده اند. حتی اگـــر از تاریخچه کلی 
ســـینمای ایران از عصـــر ناصرالدین 
شـــاه تـــا ۵۷ هـــم صرف نظـــر کنیم 
و صرفـــاً بـــه دوران بعـــد از انقـــاب 
توجـــه کنیم، در همیـــن دوره  زایش 
دوباره، پشـــت سر گذاشـــتن دوران 
بلـــوغ،  بـــه  و رســـیدن  طفولیـــت 
ســـینمای ایـــران همـــواره بـــا قدری 
اختاف، تعـــادل نســـبی در عرضه 
و  انرهـــا  ژ داشـــت.  محصولاتـــش 
گونه های مختلف براســـاس تفاوت 
طیف ســـلیقه مخاطبین با نســـبت 
معقولی عرضه می شـــدند؛ فیلم ها 
هم برای ســـرگرمی ســـاخته می شد 
و هم بـــرای نیازهای فرهنگی جامعه 
و حتـــی بـــرای گروه هـــای الیـــت و 
خـــاص. همه این  تولیدات نســـبت 
متعادلی با هم داشـــتند. این تعادل 
در طـــول چنـــد دهـــه، خـــودش را 
حفـــظ کرده بـــود اما به یک بـــاره در 

ســـه چهار ســـاله اخیر این توازن با 
تصمیم دســـتوری کاماً آشکاری )که 
دســـتوری بودن آن هم علنی عنوان 
می شـــد( تبدیـــل شـــد بـــه جنـــس 

خاصی از ســـینما. 
طبعـــاً اولیـــن خروجـــی این نـــگاه و 
رویکـــرد بـــر هـــم خـــوردن تعـــادل و 
تبدیـــل فضای آن بـــه دو قطبی بود. 
عرصه ســـینمای ســـرگرمی به دلیل 
محدودیـــت ســـرمایه  گذاری بخش 
خصوصـــی بـــه فیلم هـــای کمـــدی 
محدود شـــد که بـــه دلیـــل دریافت 
امکانات خـــاص در پخش و نمایش 
ســـیر کامـــاً نزولـــی را طی کـــرد و با 
گـــذر زمـــان فیلم های کمـــدی نازل  
و نازل تـــر شـــد و در مقابـــل بخـــش 

عمده ای از فیلم هـــای ژانرهای دیگر 
به خصوص ژانر سینمایی اجتماعی 
کاماً بـــه محاق رفت. عمـــاً »طبقه 
ســـینمای  عرصـــه  در  متوســـط« 
مســـتقل؛ ســـینمایی که هم عرصه 
فرهنگ را پاســـداری می کرد و هم به 
ســـرگرمی مخاطبین توجه داشت، 
از لیســـت ســـینمای در دســـترس 
مخاطـــب حـــذف شـــد. بـــه اعتقاد 
من ایـــن اتفاق مهم تریـــن چالش و 
سیاه چاله پیش روی مدیران جدید 
اســـت و اگر قصدشـــان این است که 
کار اصولـــی و ماندگار انجـــام دهند، 
بایـــد بـــه این مســـأله توجـــه کنند و 
مطابق بـــا آن حرکت هـــای بعدی را 

تعییـــن کنند.

همان طور که خودتان اشاره 
کردید فضای فرهنگی ما با 

شرایط اجتماعی و سیاسی 
در هم آمیخته است. 

نمی توان سینما را منفک 
از شرایط اجتماعی تحلیل 

کرد. در همان دوران که 
نابودی سینمای اجتماعی 
از سوی فیلمسازان هشدار 
داده می شد پاسخ مدیران 

سینمایی به این دست 
انتقادها شرایط روحی و روانی 

جامعه بود؛ اینکه فضای 
اجتماعی جامعه سینمای طنز 

و سرخوشانه را می طلبد و از 
سوی دیگر بحران رکود گیشه 

بعد از کرونا و اتفاقات سیاسی 
اجتماعی چند سال اخیر به 

شوک فیلم های عامه پسند و 
کمدی نیاز دارد.

ز  ا نقـــل  بـــه  کـــه  پاســـخی  یـــن  ا
تصمیم گیرنـــدگان ســـینمایی قبل 
مطـــرح می کنیـــد مثـــل این اســـت 
بـــه ســـیب  کـــه بگوینـــد جامعـــه 
زمینـــی احتیـــاج دارد. پـــس بایـــد 
همـــه زمین هـــای زراعی  به کشـــت 
پیـــدا  اختصـــاص  زمینـــی  ســـیب 
کنـــد. مشـــخص اســـت کـــه در این 
وضعیـــت دیگـــر نیازهـــای ضـــروری 
جامعه از دســـت می رود. این شـــاید 
سردســـتی ترین و ساده لوحانه ترین 
شـــکل برخوردی اســـت که می شود 
با یک مسأله داشـــت. در عین حال 
کـــه مـــن معتقـــدم اصـــاً ایـــن طور 
نبوده و این پاسخ صرفاً رویه و ظاهر 
ماجراســـت. در حقیقـــت مدیریت 
دولتی ســـینما تاش  کردنـــد با نگاه 
منقبضی که در این دوره ســـه ســـاله 
به صورت علنی و آشکار در سیاست 
هم نمـــود داشـــت، ایـــن عرصـــه  از 
فرهنـــگ را پاکســـازی کنند و اســـم 
آن را گذاشـــتند »رونـــق اقتصادی«، 
اســـمش را گذاشـــتند ســـرگرمی و 
توجـــه بـــه نیازهای مـــردم و هـــم از 
مردم و هـــم از ســـینماگران طلبکار 
هـــم شـــدند. در حالی کـــه نیازهای 
مـــردم در طـــول همیـــن دوره هـــای 
تعادل که به آن اشـــاره شـــد با خیلی 
از فیلم هـــای ژانرهـــای دیگر برطرف 
شده بود. در دوره ای که چندان هم 
دور نیســـت، شـــاهد بودیم بسیاری 
از فیلم های اجتماعـــی و خانوادگی 
و حتی بســـیاری از فیلم های کودک 
پرفروش ترین هـــای  در فهرســـت 
گیشـــه بودنـــد و مخاطبـــان زیادی 
را جـــذب ســـینما کردنـــد. اینها که 
به خـــودی خـــود از بیـــن نرفته اند، 
ســـلیقه مردم هم تفـــاوت چندانی 

نکـــرده بلکـــه به روزتر شـــده اســـت 
همچنـــان که ســـینما  به روز شـــده 
اســـت. وقتی تبعیـــض طبقاتی بین 
بخش هـــای مختلـــف ســـینما بـــه 
شـــکل عامدانه بـــه وجـــود می آید و 
براســـاس یک سیاســـت دســـتوری 
شـــکل می گیرد طبعـــاً این معضات 
از دل آن بیـــرون می زند. این پاســـخ 
که شـــما به آن اشـــاره کردید شـــاید 
برای فریب دادن مخاطب ساده لوح 
قانع کننـــده به نظر برســـد اما اصل 
واقعه این نیســـت. اصل واقع عماً 
پاک کردن صورت مســـأله ای  اســـت 
کـــه آنهـــا احســـاس کردند ســـینما 
اگـــر واقعیت هـــای جامعـــه را بگوید 
شـــاید در عرصه سیاست با آن دچار 
مشـــکل شـــوند در حالی که این هم 
به زعم من یک تحلیل کاماً اشـــتباه 

از جانـــب آنهـــا بود.
 

در همین دوران بخشی از 
فیلمسازان اجتماعی گلایه 

داشتند که فیلمنامه شان 
پشت سد پروانه ساخت مانده 

است؛ براین اساس به اعتقاد 
شما تسهیل این بخش از تولید 

می تواند به معنای ایجاد بستر 
برای بازگشت گونه اجتماعی 

به سینمای ایران باشد؟ 
مقصـــود مـــن از آنچـــه بیـــان شـــد 
صرفـــاً به یک عرصه مشـــخص مثل 
پروانه ســـاخت یا نمایـــش محدود 
نمی شـــود به قـــول معـــروف اینکه 
ظاهـــراً »کشـــتی بان را سیاســـتی 
دگـــر آمـــده اســـت« بایـــد در تمـــام 
شـــود.  تعریـــف  زیر مجموعه هـــا 
فضـــای دو قطبـــی که همچنـــان در 
جامعه باقی مانده و در ســـینما هم 
به شـــدت قوام یافته، بایـــد در تمام 
عرصه ها درمان شـــود. شاید پروانه 
ســـاخت یکی از این معضات اصلی 
باشـــد. اصـــولاً تعریفی کـــه از پروانه 
ســـاخت طی چند دهه گذشته بین 
دولت و ســـینماگران شـــکل گرفته 
باید اصاح شـــود. لازم است حقوق 
دولـــت به عنـــوان حقـــوق نظارتی، 
کاماً مشخص، تعیین شده و پشت 
ویترینی باشـــد و همه ابعاد آن برای 
کسانی که تحت نظارت آن هستند 
روشـــن و براســـاس قانون اساســـی 
باشـــد و نه برخوردهای ســـلیقه ای! 
اساســـاً پروانـــه ســـاخت به عنـــوان 
یک معیـــار بـــرای نظـــارت )نظارت 
فرهنگـــی و حتی نظارت سیاســـی( 
کاماً بی فایده اســـت. همچنان که 
در هیچ کـــدام از عرصه هـــای دیگر 
فرهنـــگ مثـــل کتاب و موســـیقی و 
تئاتر بـــه اصطاح پیش سانســـوری 
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نداریم، در ســـینما هم نباید داشته 
باشیم. رفتار و رویکرد شورای پروانه 
ساخت در ســـالیان گذشته بیشتر 
شـــکل سانســـور بـــوده و سانســـور 
بـــه حدی رســـیده اســـت کـــه حتی 
شـــورای تطبیـــق فیلمنامـــه با فیلم 
هم شـــکل گرفته بـــود. این تصمیم 
ابلهانه تریـــن کار ممکن اســـت چرا 
کـــه فیلمنامـــه یک محصـــول ادبی 
اســـت و فیلم ســـینمایی متعلق به 
رســـانه ای کامـــاً متفـــاوت اســـت و 
اینکـــه بخواهید ایـــن دو را جزبه جز 
و کلمـــه بـــه کلمـــه تطبیـــق دهیـــد 
 بیهوده تریـــن کار ممکـــن اســـت. 
چـــرا بایـــد تنهـــا جایـــی کـــه عماً 
نظـــارت و سانســـور دو مرحلـــه ای 
دارد، عرصـــه ســـینما باشـــد!؟.. بـــا 
وجـــود شـــورای پروانه نمایشـــی که 
مدعـــی اســـت بـــر اســـاس قواعد و 
قانـــون عمـــل می کنـــد، چه نیـــاز و 
ضرورتی برای یک مرحله پرمشـــکل 
و بازدارنـــده به نـــام پروانه ســـاخت 
هســـت!؟.. پروانه ســـاخت اگرهم 
عـــادت  وجـــودش  بـــه  ســـال ها 
کرده انـــد و می خواهنـــد که باشـــد، 
باید محـــدود به یک دســـتگاه ثبتی 
شـــود کـــه اهتمامش این باشـــد که 
مثـــاً فیلمنامه ســـرقتی نیســـت و 
مشـــکات قانونی و مالکیتـــی ندارد 
و یـــا محصولات مشـــابه هـــم تولید 
نمی شـــود و... بقیه مســـائل باید به 
عرصه  پروانه نمایش ســـپرده شود. 
اینکـــه بـــه تعبیـــر برخی دوســـتان 
پروانـــه ســـاخت راهـــکار حمایتـــی 
برای ســـینماگران اســـت تـــا پس از 
تولید بـــه مشـــکل برنخورنـــد از آن 
دســـت مواردی اســـت کـــه در طول 
این ســـال ها به تجربه اتفاق نیفتاده 
اســـت. آنهایـــی کـــه فیلم شـــان در 
دریافـــت پروانه نمایش به مشـــکل 
برخـــورده، قریـــب بـــه اتفاق شـــان 
پروانـــه ســـاخت هم داشـــته اند. به 

ایـــن می گوینـــد کار گل!
 

بر این اساس به اعتقاد شما 
برای برطرف کردن یأس 

و سرخوردگی فیلمسازان 
جدی و اجتماعی، مدیران 

جدید سینمایی باید چه 
سیاست هایی رو جزو اولویت 

کاری قرار دهند؟
طـــی ایـــن ســـال ها اهالـــی ســـینما 
و  شـــده اند  گزیـــده  مـــار  کامـــاً 
اعتمـــادی بـــه حرف هـــا و قول هـــا 
ندارنـــد بنابراین در درجـــه اول باید 
شـــرایط تغییـــر عیـــان باشـــد یعنی 
بـــرای اهالـــی ســـینما نشـــانه های 
تغییر در تمـــام رویدادهای پیش رو 
آشـــکارا نمود عینی داشـــته باشـــد؛ 
در اولین جشـــنواره فیلم فجر، نوع 
نگاه، نوع حضور، نـــوع برخورد، نوع 
داوری و حتی نـــوع انتخاب فیلم ها 
می تواند نشـــانه هایی مبنـــی بر این 
تغییر باشـــد و این امید را ایجاد کند 
که گویـــا اوضاع روبه بهبود اســـت و 
نه اینکـــه رفتارها به گونه ای باشـــد 
کـــه انـــگار قصه همـــان اســـت و در 
بر همان پاشـــنه قدیـــم می چرخد.

سینما

نرگس عاشوری

خبرنگار

از میان تمـــام مدیـــران فرهنگی که با حکم ســـید عباس صالحـــی، متصدی 
بخش هـــای مختلف فرهنگ و هنر شـــدند شـــاید کار رائد فریدزاده، دشـــوارتر 
از بقیه باشـــد. او در شرایطی بر صندلی سازمان ســـینمایی تکیه زده است که 
هر دو ســـوی آن یعنی هم مخاطبان و هم سینماگران اعتمادشان را به سینما 
از دســـت داده اند. فریـــدزاده برای بازگشـــت ایـــن اعتماد که وزیـــر فرهنگ و 
ارشـــاد اســـامی در تازه ترین صحبت های خود به درســـتی بر آن تأکید کرده و 
امیدوارانه از آن ســـخن گفته است، مسیر سختی را پیش رو دارد. ایجاد اعتماد 
با فضای تعامل و گفت وگو شـــروع می شـــود و رئیس ســـازمان ســـینمایی به 
همین منظـــور در همین مدت کوتاه پای صحبت اصناف مختلف ســـینمایی 
نشســـته و دیدار با بزرگان سینما را با مســـعود کیمیایی آغاز کرده است. ادامه 
مســـیر اما به تعهد عمل به وعده هایی وابســـته اســـت که بذر امیـــد را در دل 
ســـینماگران می کارد. در گفت وگو با ابوالحســـن داوودی، فیلمســـاز نام آشنا 
درباره بازگشـــت امید به ســـینما و شـــرایط آن و چالش  جدی سینما و اولویت 

سیاســـتگذاری در این حوزه گفت وگـــو کرده ایم کـــه در ادامه می خوانید.

فرهنگی/ »من ســـومین کســـی بودم که بعد از انقاب حکم 
ارتداد دریافت کردم؛ اولی ســـلمان رشدی بود، دومی هاشم 
آغاجری و ســـومی من« گوینده این عبارات منوچهر محمدی 
تهیه کننده نام آشـــنای ســـینمای ایران اســـت که آثاری چون 
»ارتفـــاع پســـت«، »از کرخـــه تـــا رایـــن«، »بازمانـــده«، »طا و 
مـــس« و... را در کارنامـــه دارد. او دلیـــل این حکم را ســـاخت 
فیلـــم »مارمولک« عنوان کرده که بعدها حتی از صداوســـیما 
هم مجـــوز پخش گرفتـــه اســـت. منوچهر محمـــدی با نقل 
خاطـــره ای از جلســـه ای کـــه او به همـــراه کمـــال تبریزی به 
شـــورای عالی امنیت ملی دعوت شـــده بـــوده تا دربـــاره این 
فیلـــم رایزنی کنـــد، از اینکـــه برای اکـــران یک فیلم کـــه بعداً 
از تلویزیون پخش شـــد، شـــورای عالی امنیت ملـــی باید وارد 
عمل شـــود، اظهار شـــگفتی کرده اســـت. محمدی با اشـــاره 
به فراز و نشـــیب هایی که ســـینمای ایران پشت سر گذاشته 
گفته اســـت: »سینمای ایران وارد کوچه بن بست شده است« 
این تهیه کننده ســـینما این صحبت ها را در اولین نشست از 
دور تازه فعالیت گروه جامعه شناسی فیلم و سینمای انجمن 
جامعه شناســـی ایـــران که به مدد کوشـــش های دکتـــر پرویز 

اجالـــی مدیر گروه اتفـــاق افتاده، بیان کرده اســـت.
او دربـــاره ممیزی پیش از انقاب گفته اســـت: »درواقع ممیزی 
مانع می شد که فیلمسازان به مســـائل واقعی ومهم اجتماعی 
بپردازند. مثاً آنچه مرتبط با خاندان پهلوی می شـــد جزو خط 

قرمز بود همچنین اشـــاره به مشکات اجتماعی وسیاسی با 
ممیزی روبه رو می شـــد. در همان سال ها در اوج محبوبیت 
فیلم هـــای تجـــاری گروهـــی از هنرمندان ســـینما از جمله 

بهمن فرمـــان آرا، ناصر تقوایـــی، داریوش مهرجویی، 
مســـعود کیمیایی و دیگـــران کانون ســـینماگران 

پیشـــرو را راه انـــدازی کردنـــد. این فیلمســـازان 
شـــروع به ســـاختن فیلم های متفاوتـــی کردند 
ولـــی فیلم هـــای آنهـــا یکـــی پـــس از دیگـــری 
توقیف می شـــد. از جمله یکی از معروف ترین 
این فیلم هـــا، »دایـــره مینا« ســـاخته داریوش 

مهرجویی بـــود؛ فیلمی چنـــان تکان دهنده که 
واکنش دربـــار را برانگیخت و توقیف شـــد. گفته 

می شود که محمدرضا شـــاه شـــخصاً فیلم را دید و دستور داده 
که درمورد صحت داشـــتن ماجرای فیلم تحقیق شـــود. پس از 
اینکه بازرســـان صحت موضوع را تأیید کردند. ســـازمان انتقال 
خـــون ایران تأســـیس شـــد و فیلم مـــدت کوتاهی بـــه نمایش 
درآمد.« این تهیه کننده ســـینما با تأکید بر اینکه »من براساس 
مشـــاهداتم هشـــدار می دهم که آنچه برسر ســـینمای پیش از 
انقاب آمد وعمدتاً ناشـــی از ممیزی ســـختگیرانه بود ممکن 
است بر ســـر ســـینمای امروز ایران هم بیاید« خاطرنشان کرده 
اســـت: »بعد از انقـــاب، از دهـــه ۱۳۶۰ تا نیمه هـــای دهه۱۳۸۰ 
ســـینمای ایران دوران رشـــد و شـــکوفایی خود را طی کرد؛ چرا 
که جامعه احســـاس می کـــرد، می تواند خـــودش را در فیلم ها 
ببیند ولی بعدها این تصویر دچار خدشـــه شـــد. سینمای ایران 
امروز وارد کوچه بن بســـت شـــده اســـت؛ چـــون تجلی دهنده 
مـــردم ایـــران و تفکـــر و دغدغه های آنهـــا نیســـت. مدتی این 
مســـأله را پیش کشـــیدند که اشکال ســـینمای ایران این است 
کـــه فیلم های ایرانـــی قهرمان نـــدارد. اما در ســـینمای ایران ما 
چگونه می توانیم قهرمان داشـــته باشـــیم؟ به عنـــوان مثال در 
ســـینمای امریکا قهرمان کسی است که نسبت به وضع موجود 
اعتـــراض دارد و می خواهد وضعیت را تغییـــر دهد. در حالی که 
در ســـینمای ایران اجازه داده نمی شـــود که چنیـــن چیزهایی 
نشـــان داده شـــود. اجازه نمی دهند که نشـــان داده شـــود برای 
مثال یک اســـتاد دانشـــگاه بهتر از وزیر علوم می تواند 
مســـائل را بفهمد و تحلیل کند؛ یا دانشـــجو بهتر از 
استاد اســـت یا معاون وزیر بهتر از وزیر می فهمد.« 
محمدی همچنین تورم افسارگســـیخته که هزینه 
تولیـــد فیلم را به طرز سرســـام آوری بالا برده، 
عامل دیگر زمینه ســـاز ســـقوط تراژیک 
ســـینمای امروز ایران عنـــوان کرده و 
هشدار داده اســـت: »ادامه وضعیت 
کنونی ممیزی که تولیـــد فیلم را به 
آثار مبتـــذل تحت عنـــوان کمدی 
محـــدود کـــرده به احتمـــال زیاد به 
ورشکستگی ســـینمای امروز ایران 

خواهد انجامید.«

کوچه بن بست سینمای ایران

عکس :علی محمدی/ آژانس عکس ایران

منوچهر محمدی در انجمن جامعه شناسی ایران از احتمال ورشکستگی صنعت 
فیلمسازی در کشور سخن گفت


